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СЕРЕДА
Якщо про депутатів,  
то тут – дисципліна, а якщо  
про громадськість, то тут…

Минув рік, і зрушення 
очевидні. Проте головне –  
ще попереду!

Символами шкільного 
випуску 2024-го року  
стали парки і сади

с. 4

с. 2

с. 3

Частина тиражу 
розповсюджується 

безкоштовно

Пам'ять про героїв-захисників 
має стати невмирущою

Насправді подія, з 
якої розпочиналася 
у Романові чергова 
сесія селищної ради 
від 19 квітня, мала 
бути в епіцентрі 
уваги всієї громади.

На весь Романів, а мож-
ливо, й ще гучніше і ще 
більш масштабно мали б 
прозвучати ті скупі слова, 
якими зазвичай супрово-
джують церемонію нагоро-
дження близьких та рідних 
героїв, що віддали свої жит-
тя у ході нинішньої війни із 
ненависним ворогом.

Цього разу в урочистій 
обстановці, за присутнос-
ті депутатів Романівської 
селищної ради, загалом 
майже сотні романівчан, 
державні нагороди вручали 
рідним та близьким шести 
героїв, які стали на захист 
України і полягли у боях із 
рашистами. Рідні Миколи 
Блиндюка, Олександра 
Осташевського, Юрія 
Трубія, Віктора Ступака 
та Сергія Бондара отри-
мали ордени «За мужність» 
ІІІ ступеня, якими Прези-
дент України відзначив по-
двиг загиблих романівчан. 
А тепер вже колишнього 
Романівського голову Воло-
димира Савченка відзна-
чено медаллю «Захиснику 
Вітчизни», і його дружина 
Валентина Петрівна також 
отримала нагороду у залі 
Романівської селищної 
ради.

Хотілося б більше, і ві-
риться, щоб це «більше» 
невдовзі було сказано. 
Адже час невмолимо від-
даляє нас від того трагіч-
ного дня, коли наші герої 

востаннє у своєму житті 
могли усміхнутися сонцю, 
згадати про рідних, про 
сім’ю, а хтось неодмінно 
планував після перемоги 
зробити ще дуже багато. 
Час віддаляє нас від мо-
менту загибелі наших во-
їнів-земляків, і потроху та 
поступово про нього забу-
вають. Якраз цього дуже не 
хотілося б. П’ятеро із шести 
героїв, рідним та близь-
ким яких 19 квітня 2024-го 
року вручалися нагороди, 
загинули на Харківщині. 
Володимир Савченко поліг 
під час ракетного удару на 
Донеччині. Четверо із шес-
ти служили у підрозділах 

уславленої та легендарної 
Житомирської 95-ї бригади 
десантно-штурмових військ 
України. Один (Віктор Сту-
пак) пішов у вічність як 
військовослужбовець 30-ї 
моторизованої бригади ім. 
Князів Острозьких, а Воло-
димир Савченко назавжди 
залишиться солдатом 26-ї 
Бердичівської артилерій-
ської бригади. Це сухі, 
майже протокольні фак-
ти, які були оприлюднені 
у сесійному залі Романів-
ської селищної ради перед 
тим, як вручити батькам, 
дружинам та дітям поле-
глих воїнів високі бойові 
відзнаки.

Далі – має бути. Пам'ять 
про воїнів-героїв, які по-
клали своє життя задля 
свободи і незалежності 
нашої країни, має стати 
священною. Адже саме так 
зазвичай люди ставляться 
до своїх рятувальників, 
які ціною свого здоров’я і 
навіть життя забезпечили 
мир, спокій, свободу і мож-
ливість жити, працювати 
за нашими українськими 
законами, традиціями, пра-
вилами та заповітами пред-
ків. У нас ще буде вдосталь 
часу над цим подумати, 
але пора розпочинати 
робити це вже зараз, аби 
пам'ять про наших за-
хисників і героїв, які від-
дали свої сили, здоров'я 
і навіть життя, була по-
вноцінною, змістовною, 
щирою і невмирущою. 
Окрім алеї героїв, розта-
шованої на центральній 
площі Романова, у селах і 
селищах громади вста-
новлюються меморіальні 
дошки на честь полеглих 
романівчан. На кладовищах 
над могилами полеглих за-
хисників майорять прапори 
як символи слави, доблесті 

і жертовності воїнів, які до 
останнього подиху захи-
щали матір-Україну. А ось 
у селі Ягодинка, у примі-
щенні Ягодинського центру 
культури та дозвілля, зовсім 
нещодавно оформлено та 
відкрито куточок пам’яті 
на честь односельчан, які за-
гинули у боях із російським 
загарбником. До честі жи-
телів села слід зауважити, 
що до створення такого ку-
точка долучилися декілька 
односельчан, але те, що таке 
місце у так званому публіч-
ному просторі з'явилося, 
важить дуже багато.

Звісно ж, найкращим 
символом пам’яті про 
наших воїнів-захисників, 
які загинули у війні про-
ти жорстокого і ницого 
ворога, має стати пере-
мога. У новому, мирному 
і вочевидь щасливому 
житті полеглих героїв 
пам’ятатимуть дуже довго. 
Бо ж ціна миру, вартість 
волі, свободи та незалеж-
ності для нас стала аж 
занадто великою. Тому 
і вдячність людям, які по-
клали за це своє життя, має 
бути безмежною і велич-
ною. І такою вона буде!

Джерело фото: Твій Романів



2 Середа, 24 квітня 2024WWW.ZT.20MINUT.UA  Події 

Якщо про депутатів,  
то тут – дисципліна, а якщо  
про громадськість, то тут…

Віктор Радчук

Чергова, 54-а, сесія Рома-
нівської селищної ради нічим 
особливим, на перший погляд, 
не відрізнялася. 

Майже три десятки питань порядку 
денного плюс два десятки так званих зе-
мельних питань депутати розглянули 
доволі швидко і без надмірних зволікань. 
Зрештою, нічого незвичайного у такому 
злагодженому темпі сесійного засідан-
ня немає, бо напередодні сесії депутати 
витратили чимало часу на засіданнях 
постійних депутатських комісій. Якраз 
там і народжується злагодженість і до-
сконалість тих рішень, за які депутати 
голосують на сесії. Тож вже під час сесій-
ного засідання депутати, які цього разу 
з'явилися на сесію ледь не у повному 
складі, працюють швидко, злагоджено 
і без надмірних зволікань. Власне так, як 
і має бути в органах влади, які зазвичай 
оцінюються людьми не за те, як довго чи, 
навпаки, швидко приймаються сесійні 
рішення, а за те, яку користь Романів-
ській громаді принесе у майбутньому 
конкретне рішення сесії.

І якраз тут важливо зауважити, що 
ще одна, дуже важлива роль у проце-
сі місцевого самоврядування належить 
громадськості. Яка також мала б стежити 
і аналізувати перебіг подій, які відбу-
ваються на сесії Романівської селищної 
ради. Громадські активісти, громадяни, 
які цікавляться роботою того чи іншого 
чиновника, або ж і взагалі ті, хто прагне 
висловити зауваження та пропозиції на 
адресу місцевої влади, мали б приходити 
на сесію селищної ради. Це, до речі, не ви-
тівка певного авантюриста, це так само не 
є чимось надзвичайним чи екстравагант-
ним з позиції будь-якого громадського 
активіста чи навіть пересічного жителя 
Романівської селищної ради. Відвідини 
сесії, так само, як і бажання бути при-
сутнім на засіданні виконкому, – це вияв 
поваги до влади і водночас – до громади. І 
якраз репліки, так звані пости у Telegram-
каналах, у фейсбуку чи тік-току засвід-
чують, що громадянам не хочеться по-
цікавитися, грунтовно вивчити і з'ясувати 
певні деталі окремих рішень селищної 
ради. Натомість хочеться показати себе 
із позиції всезнаючого громадянина-жи-
теля, який, мовляв, знає про владу все 
і тому сміливо висловлює свою думку, 
наприклад, у фейсбуці. Зачасту та думка 
не витримує елементарної перевірки на 
здоровий глузд, а більшість звинувачень 
на адресу чиновників та керівників ради 
мають вигляд якщо не смішний, то все ж 
таки комічний. Але то все – у фейсбуці. 
Біля монітора комп'ютера чи ноутбука 
воно якось впевненіше і безпечніше, 
аніж у сесійному залі, де треба ставити 
запитання, слухати відповідь, робити 
певні висновки і знову ставити запитання 
і вимагати відповіді, уточнення і т. п. Це 
все клопіт, все це робиться публічно, на 
людях, і далеко не кожен громадський 
активіст готовий до такого.

Усе написане вище стосується мину-
лої сесії Романівської селищної ради, яка 
проходила 19 квітня 2024-го року. Адже 
першим питанням, яке було запропо-
новане до уваги депутатів, значився звіт 
виконуючого обов'язки Романівського се-
лищного голови Юрія Чумаченка. Юрій 
Миколайович звітувався чи не вперше як 

керівник громади, адже після загибелі на 
бойовій позиції тепер вже колишнього Ро-
манівського голови Володимира Савченка 
вся повнота відповідальності за ситуацію 
у Романівській громаді аж до завершення 
каденції покладається саме на нього – на 
секретаря Романівської селищної ради 
Юрія Чумаченка, який одночасно вико-
нує обов'язки Романівського селищного 
голови. До речі, така відповідальність 
– це не просто слова, а щоденні запи-
тання, проблеми, виклики, клопоти, які 
стосуються конкретних людей, установ, 
організацій, трудових колективів, ситуації 
у комунальному господарстві, шкільній 
галузі, у спорті, культурі, у взаємосто-
сунках із церквою. Навіть такий, далеко 
не повний, перелік турбот селищного 
голови показує, наскільки нелегка ноша 
лежить на його плечах. І кожен, хто хотів 
би поцікавитись ситуацією у громаді або 
ж дізнатися, чому не виконуються певні, 
давно очевидні завдання Романівської 
селищної ради, мав би прибути на сесію, 
послухати звіт виконуючого обов'язки 
Романівського селищного голови і поста-
вити йому певні запитання. Однак усього 
цього не було. Не було ні запитань із боку 
громадськості, ні зауважень, ні критич-
них стріл на адресу Ю. М. Чумаченка, 
який майже пів години звітував перед 
сесійним залом і розповідав про те, чим 

жила і якими питаннями опікувалася 
у 2023-му році очолювана ним владна 
команда Романівської селищної ради. 
Це – недобрий знак. Найпершим чином 
він показує, що у громаді відсутні прояви 
громадянського суспільства. Що у влади 
немає опозиції, а це ще гірший симптом 
хвороби, яка неабияк заважатиме громаді 
рухатись далі по шляху сталого розвитку.

До речі, щодо опозиції, то вона у Ро-
манові є. Невдоволення владою, майже 
традиційні і давно відомі звинувачення на 
її адресу для Романова не є чимось незви-
чайним. Імовірніше, навпаки – це майже 
хрестоматійні вимоги, вислови, гасла і 
т. ін. Але все це – на рівні примітивної 
самодіяльності, на рівні розмов у мага-
зині, у кафе, в аптеці, на рівні стихійної 
балаканини та самодіяльних дискусій у 
салоні автобуса чи розмов на ринку. А ось 
у цивілізований спосіб, щоб привселюдно, 
у сесійному залі, із трибуни висловити 
свої зауваження, аргументи, пропозиції 
і, звісно ж, оцінки діяльності місцевої 
влади – до цього у Романові справи не 
доходять. Звісно і однозначно – на жаль. 
Адже критика із озвученням причин, 
аргументів, певних цифрових показників, 
із зазначенням прізвищ чиновників та 
посадовців, проявів негараздів чи недо-
ліків була б такою доречною для влади, 
бо тоді вона змушена була б працювати 

куди енергійніше, потужніше і точно кра-
ще, аніж зараз. Це усім відома аксіома, і 
ніхто зворотного не доведе. Але поки що 
у Романові до цього справа не дійшла.

Зрештою, якщо до короткої характе-
ристики звітної доповіді Юрія Чумаченка, 
то вона мала цілком пристойний вигляд, 
була зваженою і збалансованою відпо-
відями на багато питань повсякденного 
життя Романівської громади у 2023-му 
році. Було видно, що Юрій Миколайович 
хвилювався, однак відчувалося, що звіт 
було підготовлено добротно, всебічно і 
детально. До речі, текст звіту селищного 
голови був розміщений у вільному досту-
пі на сайті Романівської селищної ради. 
Хто хоче, може поцікавитись, прочитати, 
співставити зміст звіту із реальністю у 
житті громади. Але запитання щодо звіту 
можна буде поставити, вже дочекавшись 
чергової сесії. Згідно з регламентом, за-
писавшись на виступ, зареєструвавшись 
у списку представників громадськості, 
який готується напередодні сесійного 
дня. Ось так і не інакше. А висловлювати 
протести, намагатися качати ситуацію 
через соціальні мережі у розділах про 
підслухано – це щонайменше негарно, 
несерйозно і навіть дивно.

P. S. Задля того, аби поставити усі 
крапки над «і» у питанні взаємостосун-
ків влади та громадськості, зауважимо, 
що якраз під час проведення 54-ї сесії 
Романівської селищної ради розгля-
далося питання, яке мало б отримати 
з боку громади дуже пильну увагу. 
Йшлося про Порядок утворення на-
глядової ради КНП «Романівська лікар-
ня» як важливого органу з нагляду, із 
контролю над чи не найважливішою на 
території Романівської селищної ради 
установою, якою є Романівська лікарня. 
Згідно із законодавчими вимогами на-
глядова рада Романівської лікарні має 
бути утворена із представників засно-
вника (власника), керівництва лікарні 
і представників громадськості. І вже 
сьогодні громадськість Романівської 
селищної ради мала б над цим замис-
литись і готувати своїх представників 
для відбору до складу наглядової 
ради. Про це треба знати, і для цього 
представникам громадськості також 
не зайве було б на сесію все ж таки 
приходити. Ось якось так!
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• Рух вантажівок через пункт пропуску «Ягодин – Дорогуськ» відновлено.
• Українці масово купують житло в Туреччині.
• Quantum Systems відкрила завод БПЛА в Україні.
• Нафта суттєво впала в ціні.
• Військові, які відкрили вогонь по поліцейських, перевозили ящик з гра-

натами, – Клименко.
• Дуда заявив про готовність розмістити в Польщі ядерну зброю.
• Укрзалізниця скасувала обмеження перевезення вантажів до Чорноморська.
• 60% аудиторії вітчизняних медіа не цікавлять астрологічні прогнози, – 

дослідження «Детектор медіа».

• В Україні хочуть маркувати товари, виробники яких не вийшли з росії.
• Новим спікером Сил оборони півдня став Дмитро Плетенчук.
• В Україну ідуть заморозки.
• Пентагон анонсував «Рамштайн» цього тижня в режимі відеоконференції.
• Ціни на газ для бізнесу в Україні зросли до максимуму.
• На Одещині відремонтують найбільший в Україні плавкран.
• Тотального блекауту в Україні не буде, – міністр енергетики.
• Байден обговорив з президенткою Єврокомісії підтримку України.
• У Раді планують розглянути законопроєкт про міжнародне співробітництво 

громад.

Коротко про головне

Акцент тижня

Минув рік, і зрушення очевидні.  
Проте головне – ще попереду!

Наталка Рисіч

Рік тому, після три-
валої процедури підго-
товки низки правовста-
новчих і регуляторних 
документів щодо діяль-
ності інспектора із бла-
гоустрою Романівської 
селищної ради, до вико-
нання своїх посадових 
обов’язків приступив 
Юрій Мусійчук.

Варто зауважити, що так зва-
ний підготовчий період його ді-
яльності на новій посаді зайняв 
зовсім небагато часу, і вже не-
вдовзі жителі Романова почули, 
побачили і головне – ВІДЧУЛИ 
присутність дієвого посадовця, 
який доволі переконливо, однак 
коректно і суто по-діловому пе-
реконував романівчан стосовно 
необхідності дотримання пра-
вил із благоустрою. Чого гріха 
таїти, на узбіччі багатьох вулиць 
та провулків Романова час від 
часу з'являлися купи будівель-
них матеріалів: привезений 
пісок, щебеневий відсів чи на-
віть камінь найрізноманітніших 
видів, фракцій і розмірів. Все 
це, як виявляється, є проявом 
очевидних порушень правил із 
благоустрою. Щонайперша дія 
господарів приватних помеш-
кань, які таким чином складу-
ють вищезазначені будівельні 
матеріали, полягає у тому, аби 
за кілька днів перевезти їх на 
територію приватної садиби. 
У разі, коли подібні заклики і 
попередження не діють, інспек-
тор із благоустрою зобов'язаний 
скласти відповідний акт, припис, 
а далі питання розглядається на 
засіданні адміністративної комі-
сії. Те, що така комісія вже давно 
створена і працює як орган Рома-
нівської селищної ради, багатьом 
жителям Романова було відомо. 
Однак чіткого взаємозв'язку між 
порядком на вулицях, на при-
будинкових територіях селища 
Романів та відповідальністю че-
рез рішення адміністративної 
комісії мало хто бачив, розумів 
чи тим паче відчував. 

Однак якраз із появою у 
складі Романівської селищної 
ради посади інспектора із благо-
устрою ситуація почала доволі 
швидко змінюватися. По-перше, 
навіть без особливо масової 
інформаційно-роз'яснювальної 
кампанії жителі Романова зро-

зуміли, що гратися в ігри під 
гаслами «а я не знав» чи «а що ж 
тут такого» як завгодно довго не 
вийде. Будівельні матеріали, до-
ставлені і відвантажені на части-
ні придорожньої території (так 
званого узбіччя), мають бути за 
кілька днів прибрані, переміще-
ні та складовані на відповідній 
приватній території.

Наступна опція, яку довелося 
активізувати у ході діяльності 
інспектора із благоустрою, сто-
сувалася спалювання побутового 
сміття, листя та рештків рослин-
ності (бур’янів). Не секрет, що 
шкідливість та алергічний вплив 
диму, який застилає наприкінці 
літа та на початку осені терито-
рію над городніми ділянками 
багатьох приватних садиб, усім 
давно відомі. Але ж що із того? 
В Україні небажання виконува-
ти певні правила та норми вже 
давно стали своєрідною наці-
ональною традицією. Проте у 
Романові із появою інспектора 
із благоустрою про таку тради-
цію почали потроху, але чітко 
забувати. Хто не хотів, підлягав 
сеансу роз’яснювальної роботи. 
Якщо і це не допомагало, до-
водилося застосовувати заходи 
адміністративного впливу. Знову 
ж таки – через адмінкомісію і, 
як наслідок, – через штрафи. 
Але вже упродовж першого 
року своєї діяльності на посаді 
інспектора із благоустрою Юрій 

Мусійчук домігся дуже потуж-
ного результату: люди відтепер 
тричі думали, чи палити сміття 
(сухе листя, бур’яни і т. д.), чи го-
туватися до не дуже приємного 
візиту на засідання адмінкомісії. 
Були, щоправда, спритники, які 
ігнорували виклики на засідання 
адміністративної комісії, роз-
раховуючи, що орган влади не 
розглядатиме ситуацію у разі 
відсутності суб’єкта відпові-
дальності. Проте і тут питання 
досить швидко вирішилося у 
позитивно-логічному напрямі 
– оскільки порушник, зазна-
чений у протоколі, не з'явився 
на засідання комісії, штрафні 
санкції застосовувалися майже 
автоматично. Все це – згідно з 
вимогами букви закону.

Зрозуміло, що Ю. С. Му-
сійчук призначався на посаду 
інспектора із благоустрою те-
риторії всієї Романівської се-
лищної ради, а це означає, що 
полем його уваги та посадової 
діяльності є територія не лише 
Романова, але й сіл усієї Рома-
нівської селищної ради. Звісно, 
працювати у таких умовах ін-
спектору дуже нелегко хоча б 
тому, що територія Романівської 
ОТГ достатньо велика і суто 
логістично відвідувати усі села 
у всіх старостинських округах 
інспектору сьогодні не під силу. 
Потрібен транспорт, який дозво-
лить інспектору із благоустрою 

бувати у відрядженнях, рейдах, 
відвідуючи усі села громади. До 
речі, як показує досвід, жителі 
сіл набагато краще сприймають 
вказівки, зауваження та настано-
ви, адресовані на їхню адресу із 
боку інспектора із благоустрою. 
Хоча буває всілякого, коли певні 
люди дозволяють собі прояви 
брутальності, зневаги, а дехто ще 
й погрожує фізичною розпра-
вою. Все це свідчить про право-
вий нігілізм, зневагу до законів, 
до держави і до влади. Казати, 
що це рідкість чи виключення – 
грішити проти істини. На жаль, 
під час спілкування інспектора 
із благоустрою із жителями Ро-
манівської громади трапляються 
дикі, бридкі і зухвалі випадки. 
У такі хвилини все має дуже 
печальний, песимістичний і 
складний вигляд. І все ж таки, 
на думку Юрія Мусійчука, це 
не безнадійно. 

Люди, нехай і поступово, 
проте починають розумі-
ти, що екологічна куль-
тура, утилізація сміття у 
цивілізований спосіб – це 
єдиний спосіб зберегти 
чистоту довкілля. 

Єдине, що все ж таки треба 
чинити повсякчас – перекону-
вати людей у тому, що правила 
сортування, вивезення сміття 
на сміттєзвалища мають бути 

універсально і тотально по-
всюдними, що у Романові, що у 
Товщі, Межирічці чи у Гордіївці. 
Зрозуміло, що впроваджувати 
подібну практику і виявляти зу-
силля для переконання людей 
має виявляти не лише інспектор 
із благоустрою, але й і депутати 
селищної ради, які мають свої, 
чітко закріплені, округи-терито-
рії. Куди більшою мірою до такої 
роботи мають бути долучені і 
голови старостинських округів, 
які найчастіше і найближче 
контактують із населенням усіх 
без винятку сіл громади. Аби 
зрушити ситуацію із довкіллям 
та благоустроєм на краще, по-
трібна системна, цілеспрямована 
і наполеглива робота. Лише рік 
– два знадобляться для того, щоб 
переконати жителів будь-якого 
села чи селища, що жодної аль-
тернативи цивілізованому збору 
і здачі відходів та сміття немає. 
Те ж саме стосується і угод на 
вивезення сміття в усіх без винят-
ку торговельних точках, кіосках, 
магазинах і т. п. Знову ж таки не 
може бути ситуації, коли влас-
ник магазину, кіоску, перукарні, 
студії, лікарського кабінету і т. п. 
заявляє: «сміття у мене немає, а 
якщо є, то я знаю, куди його ви-
возити, дівати чи утилізовувати». 
Це безпосередня підстава для 
того, аби суб’єкт господарюван-
ня підпадав під дію конкретних 
адміністративних санкцій. Як 
правило – штрафів. Зрештою, 
багато наших співгромадян бу-
вають за кордоном, де ситуація зі 
збором, сортуванням і утилізаці-
єю побутових відходів та сміття 
давним-давно увійшла у тради-
цію. Але що дивно: прибуваючи 
додому, мало хто із заробітчан, 
вояжерів чи просто туристів ви-
являє цілком розумну ініціативу 
із розумним і єдино можливим 
порядком поводження із сміт-
тям. Тут очевидно – поки місце-
ва влада не запровадить норми, 
які діють у Польщі, Німеччині 
чи, скажімо, у Чехії, порядку 
та чистоти довкола себе ми не 
побачимо. Так, на посаду інспек-
тора із благоустрою може бути 
призначена добросовісна, дієва і 
принципово порядна людина, як 
це сталося у Романові рік тому. 
Однак маємо пам'ятати, що 
порядок, чистота, екологіч-
не благополуччя залежать 
не стільки від Юрія Мусій-
чука, скільки від громади як 
великого колективу людей, 
який звикає жити за закона-
ми цивілізованості. До речі, 
дуже простими, зрозумілими і 
напрочуд розумними правила-
ми. Ото – і всього!

Джерело фото: Твій Романів
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Символами шкільного випуску 
2024-го року стали парки і сади

Напередодні 19 квіт-
ня 2024 року в Україні 
пролунало немало 
закликів і гасел щодо 
проведення акції «Ви-
пускники-2024 року для 
майбутніх поколінь». 

Слід відзначити, що акція 
отримала небачений раніше роз-
голос і її підхопили старшоклас-
ники-випускники ледь не в усіх 
школах, ліцеях Житомирщини. 
Принаймні у навчальних закла-
дах Романівської та Миропіль-
ської громад цьогорічні ви-
пускники залишили на згадку 
алеї декоративних і цілі садки 
плодових дерев. Це мало дуже 
зворушливий і напрочуд опти-
містичний вигляд: у воєнний час, 
коли над Україною щоденно снує 
смертоносна ракетно-«шахедна» 
погань, коли рядки новин щодня 
поповнюються звістками про за-
гибель, про страждання сотень 
і тисяч українців, тут же виса-
джуються нові парки, садки, алеї, 

клумби і т. ін. Це переконливий 
приклад і символ невмирущості 
нашого народу, нашої нації і на-
шої землі. 

Нинішні одинадцятиклас-
ники об’єдналися, щоб подару-
вати рідному закладу, рідному 
селу та майбутнім поколінням 
зелені паростки надії. Разом 
з учителями вони висадили 
фруктові дерева на подвір’ї шко-
ли. Кожне деревце – це символ 
незламності українського духу, 
стійкості та віри у світле майбутнє.

Акція «Випускники-2024 року 
для майбутніх поколінь» стала 
не лише чудовою можливістю 
озеленити територію закладу чи 
вулицю у рідному селі, селищі 
чи місті, але й свідченням єднан-
ня, стійкості та невичерпної віри 
української молоді у перемогу та 
щасливе майбутнє. Скрізь, звід-
кіля надходили звістки про про-
ведення акції «Випускники-2024 
– для майбутніх поколінь», були 
зроблені фото. Все ж таки на 
добру пам'ять про нелегкий во-
єнний рік, який наситив життя 
учнівської молоді щоденними 

згадками про війну, про жертви, 
поневіряння та руйнації, стануть 
не лише щойно висаджені алеї, 
але й щойно зроблені фото. На 
них – юнь зразка квітня 2024-го 
року. Раніше, ніж зазвичай по-
дорослішала, натхненна відпо-
відальністю за долю рідної країни, 
матері-України. Фото напрочуд 
промовисті, глибоко символічні 
і тому – дорогі, зворушливі і вже 
історичні.

На Житомирщині 
розпочала роботу 
комісія ДСНС України, 
яка має здійснити контрольну 
перевірку стану організації заходів 
цивільного захисту в області

22 квітня в Житомирській обласній військовій адміністрації 
розпочала свою роботу комісія з ДСНС України, яка має здійснити 
контрольну перевірку стану виконання вимог законів у сфері 
цивільного захисту місцевими органами виконавчої влади та 
органами місцевого самоврядування області.

В обласній військовій адміністрації заступник керівника ОВА 
Олександр Федько провів відповідну нараду щодо початку роботи 
комісії. У свою чергу заступник Голови ДСНС України Роман При-
муш представив членів комісії, які упродовж тижня працюватимуть 
у кожному з районів Житомирщини.

«В умовах воєнного стану питання захисту громадян є першо-
черговим пріоритетом. Від початку повномасштабного вторгнення на 
Житомирщині триває постійна робота з ремонту та облаштування 
укриттів. До виконання таких завдань залучаються усі можливі джерела 
фінансування. До того ж, в області постійно проводяться навчання з 
реагування на можливі загрози хімічного або техногенного характеру. 
Розробляються та оновлюються евакуаційні плани. Вдосконалюється 
обласна система централізованого оповіщення», – розповів Олек-
сандр Федько.

Також в рамках перевірки вивчатиметься робота комісій з питань 
техногенно-екологічної безпеки та надзвичайних ситуацій, обласної 
територіальної підсистеми єдиної державної системи цивільного 
захисту, евакуаційних комісій, підрозділів, аварійно-рятувальних та 
спеціалізованих служб з питань цивільного захисту, а також місцевої 
та добровільної пожежної охорони й установ, організацій, які за-
лучаються до виконання заходів цивільного захисту.

Джерело: ГУ ДСНС України у Житомирській області

Миропільська громада –  
партнер Київського 
національного економічного 
університету ім. В. Гетьмана

Представники Ми-
ропільської селищної 
ради взяли участь у 
міжнародному урба-
ністичному форумі 
«Економіка відновлен-
ня: національний та 
регіональний вимір», 
який проходив на базі 
Київського національ-
ного економічного 
університету імені 
Вадима Гетьмана.

Тематичні напрями, у ме-
жах яких відбувалися виступи 
і дискусії, охоплювали пробле-
ми відбудови України в умовах 
транзитивних і глобальних 
викликів; форми секторальної 
підтримки: туризм як складова 
національної економіки; полі-
тику відновлення та розвитку 
громад України через впрова-
дження кластерних ініціатив 
та створення інноваційних 
туристичних продуктів; від-
новлення туристичної галузі і 
сфери гостинності в контексті 
європейської інтеграції.

Під час конференції між 
Миропільською селищною ра-
дою та КНЕУ було підписано 
меморандум про партнерство 
та ділове співробітництво, 
метою якого є налагодження 
тісної співпраці між сторонами 
у сфері освіти і науки, забезпе-
чення взаємодії та консолідація 
зусиль фахівців обох сторін че-
рез організацію спільних за-

ходів, проєктів, проходження 
практики та стажування, ство-
рення спільного інформаційно-
го простору для професійного 
спілкування.

Одним із пріоритетних 
напрямів партнерства ви-
значено розвиток туристич-
ного потенціалу громади. 
Саме цій темі була присвячена 
панельна дискусія «Відновлен-
ня туристичної галузі і сфери 
гостинності України в контексті 
європейської інтеграції», до якої 
долучилися заступниця Миро-
пільського селищного голови 
Ірина Яцкова та спеціалістка 
соціально-гуманітарного від-
ділу Миропільської селищної 
ради Анастасія Шарабар. Заува-
жимо, що одним із імпульсів, 
який посприяв залученню Ми-
ропільської громади до участі 
у доволі престижному форумі, 

стала співпраця Миропільської 
селищної ради із експертом 
фонду «Говерла» під час на-
працювання проєкту Стратегії 
розвитку Миропільської гро-
мади на період до 2027-го року. 
Водночас Тетяна Тимошенко є 
доцентом кафедри регіоналіс-
тики та туризму Київського на-
ціонального університету ім. В. 
Гетьмана, і саме за її ініціативи 
представники Миропільської 
селищної ради нині долучені до 
дуже важливої і перспективної 
ділянки розвитку післявоєнної 
економіки України.

Тим часом у Мирополі 
кажуть, що селищна рада 
продовжує працювати над на-
лагодженням взаємовигідних 
відносин із усіма структурами, 
закладами та інституціями, над 
залученням ресурсів, популя-
ризацією громади.
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Сусіди змагатимуться на 
«мирному полі» у Мирополі

З метою посилення і 
консолідації підтримки 
та вдячності Збройним 
силам України, зокрема 
нашим воїнам-землякам, 
18 травня 2024-го року  
у Мирополі заплановано 
проведення ветерансько-
молодіжної спартакіади 
серед команд сусідніх 
територіальних громад 
під гаслом «Від мирного 
поля для мирного неба».

Основними завданнями захо-
ду є розвиток міжмуніципальної 
взаємодії між сусідніми терито-
ріальними громадами у сфері 
фізкультури та спорту, широке 
залучення населення до занять 
фізичною культурою і спортом, 
популяризація здорового способу 
життя серед населення.

Змагатись команди-учасники 
будуть у п'яти видах спорту: во-
лейбол, стрітбол (різновид баскет-
болу), мініфутбол, шахи та дартс.

Спартакіада проходитиме на 
двох локаціях – спортивних базах 
Миропільської гімназії та Миро-
пільського ліцею. 

Безумовно, під час та у ході про-
ведення заходів спартакіади буде 
проводитися благодійний збір ко-
штів для потреб наших воїнів-зем-
ляків. На території Миропільської 
гімназії заплановано різні заходи 
для дітей та дорослих, серед яких 
– ярмарок та розваги.

Цікаво, що у Мирополі вже 
найближчої неділі, 28 квітня, 
у приміщенні місцевого кафе 
«Роксолана» відбудеться ша-
ховий турнір, переможці якого 
якраз і захищатимуть честь гро-
мади на спартакіаді між сусідніми 
територіальними громадами, яка 
відбудеться 18 травня.

СПОРТИВНА МОЗАЇКА
Унікальна мозаїка спортивних новин 

за минулий тиждень не може залишити 
поза нашої уваги жодного факту спортив-
ного життя.

Спортивні новини надходили із багатьох міст нашої 
країни, і всюди представники Романівщини мали до-
стойний і переконливий вигляд. Однак про все більш 
конкретно і детально.

Став відомий склад 
учасників і календар 
майбутнього 
чемпіонату

У Житомирі 16 квітня 2024-го року відбулася 
нарада представників футбольних федерацій від 
більшості громад Житомирщини. У ході наради 
було досягнуто згоди щодо проведення чемпіо-
нату Житомирщини із футболу у новому сезоні 
2024-го року. 

Таким чином, Романівську громаду у новому фут-
больному сезоні представлятиме нинішній чемпіон 
Житомирщини і найсильніша команда області – FC 
«VIVAD». Поки що основна увага футболістів головної 
романівської команди зосереджена на участі у першості 
України серед аматорських команд, але вже із середини 
травня 2024 року розпочнуться матчі чергового COMSPEC-
чемпіонату Житомирщини. Окрім клубу «VIVAD», який 
виступатиме у вищій лізі обласного чемпіонату разом із 
п'ятьма командами-суперницями, у першій лізі мають 
намір виступити футболісти врублівської «Зорі» та ФК 
«Миропіль». Загалом учасників першої ліги має бути аж 
дев'ять. Проте остаточно про обриси чемпіонату Жито-
мирської області із футболу можна буде говорити після 

3 травня 2024-го року, коли команди-учасниці подадуть 
свої офіційні заявки на участь у чемпіонаті. Під час на-
ради 16 квітня повідомлялося, що у традиційному що-
річному матчі на суперкубок Житомирщини сходяться 
переможець минулорічного кубка області та переможець 
попереднього чемпіонату сезону 2023-го року. Таким 
чином (якщо ситуація в Україні суттєвим чином не по-
гіршиться), 18 травня 2024 року у поєдинку за суперкубок 
Житомирської області зустрінуться романівський FC 
«VIVAD» та володар минулорічного кубка Героїв Небесної 
Сотні футбольний клуб «Мал» із Коростеня. Суперники 
достойні один одного, а отже, матч на суперкубок обіцяє 
бути видовищним, цікавим і, можливо, й драматичним 
за своїм ігровим сценарієм. Залишилось почекати до 
18 травня!

На кубку Вірастюка 
дебютанти із Романова 
не підкачали

20-21 квітня 2024 року підопічні романівського 
тренера А. Ц. Сушицького взяли участь у кубку Ро-
мана Вірастюка, що проходив в Івано-Франківську. 

У спортивній ході, де зазвичай романівчанам немає 
рівних, знову сталася сенсація: увесь п'єдестал нагоро-
джених учасниць змагань зі спортивної ходи на 3 км 
виявився романівським. Перше місце серед учасниць у 
віковій категорії 2007 р. і молодших посіла Іванна Нико-

дюк. Другу сходинку зайняла наша Аня Рудик, а на третю 
сходинку п'єдесталу в Івано-Франківську зійшла також 
романівчанка Ірина Антонюк. Наймолодша учасниця із 
Романова Юлія Дейсан фінішувала шостою. У бігу на 200 
метрів серед юнаків 2007 р. н. і молодших романівчанин 
Антон Луценко був п’ятим. Усі спортсмени фінішували з 
особистими рекордами, а це означає, що є прогрес, є рух 
вперед і підстави для подальших здобутків та перемог – 
більше ніж переконливі.

Фінали ігор  
«Пліч-о-пліч» виявляють 
найсильніших.  
Ми – серед таких!

У суботу, 20 квітня 2024 року, відбулися фінальні 
змагання ігор «Пліч-о-пліч» серед навчальних за-
кладів Житомирського району. 

До Коростишева прибули найсильніші команди, що 
перемогли у зональних турнірах. Юні баскетболісти Ро-
манівського ліцею № 1 зайняли у Коростишеві високе 
третє місце. Наші хлопці поступилися суперникам із 
ліцею № 3 міста Житомира та команді із Хорошева. Із 
таким же результатом завершили свої виступи дівчатка-
баскетболістки із Романівського ліцею № 2, які також 
посіли третю сходинку серед семи команд – учасниць 
фіналу у Коростишеві. Краще від романівчанок виступили 
баскетболістки 21-го ліцею із Житомира та господарки 
змагань (Коростишівський ліцей № 5)

Зауважимо, що волейболісти Биківського ліцею, які 
здобули право участі у фінальних змаганнях ігор «Пліч-
о-пліч» серед переможців зональних змагань у Житомир-
ському районі, зайняли 4-е підсумкове місце. Безумовни-
ми фаворитами фінального волейбольного турніру були 
житомиряни, які тренуються під орудою тренерів школи 
волейбольного клубу суперліги України «Житичі». Але й 
биківські волейболісти виступали достойно.

Учасники наради від Романова з питань 
організації футбольного чемпіонату

Легкоатлетичний п'єдестал –  
увесь романівський

Юні волейболісти із Биківки  
у фіналі «Пліч-о-пліч»
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Кашлюк: основні правила безпечного перебігу хвороби
Кашлюк – це вкрай 

заразне захворювання 
дихальних шляхів, ви-
кликане бактерією.

Кашлюк легко поширю-
ється від людини до людини, 
головним чином повітряно-
крапельним шляхом при каш-
лі чи чханні. Багато дітей, які 
заразилися кашлюком, страж-
дають від нападів кашлю про-
тягом 4-8 тижнів. Найбільш 
небезпечне це захворювання 
для немовлят.

З 2023 року в Україні по-
чала зростати захворюваність 
на кашлюк (коклюш). За 
перші два місяці 2024 року 
зафіксовано 515 випадків за-
хворювання, за аналогічний 
період минулого року було 
зареєстровано тільки 27 ви-
падків. Таке зростання захво-
рюваності відбувається через 
накопичення значної кількості 
нещеплених дітей. 95,9% усіх 
захворілих – діти, 4,1% – дорос-
лі. Найчастіше хворіють діти 
у віковій групі від 1 до 9 років, 
рідше 10-14 років.

Найбільша кількість ви-
падків захворювання на каш-
люк у 2023 році зареєстрована 
у Волинській області (182), в 
той же час за два місяці 2024 
року по кількості випадків лі-
дирує Рівненська область (111 
випадків).

Симптоми
Першими ознаками кашлюку 

є помірний жар, нежить, кашель, 
який, як правило, переходить у 
судомний кашель. У немовлят 
це може супроводжуватися 
періодами тимчасового припи-
нення дихальних рухів (апное). 
Пневмонія є відносно пошире-
ним ускладненням від кашлюку, 
рідше виникають конвульсії і 
ураження головного мозку (ен-
цефалопатія).

Симптоми зазвичай з'явля-
ються через 7-10 днів після інфі-
кування. При перших симптомах 
негайно звертайтеся до лікаря.

Як запобігти кашлюку
Основним засобом профілак-

тики кашлюку є вакцинація. Від-
повідно до національного кален-
даря щеплень, вакцинувати дітей 
від кашлюку необхідно у віці 2, 4, 
6 і 18 місяців (чотири щеплення). 
Якщо з якоїсь причини щеплення 

пропустили, його потрібно наздо-
гнати якомога швидше.

Усім вагітним жінкам варто 
робити щеплення від кашлюку, 
дифтерії та правця в термін від 
16 до 32 тижнів під час кожної 
вагітності незалежно від того, 
чи вакцинували їх у дитинстві. 
Це необхідно, щоб захистити 
дитину від кашлюку в перші 
місяці життя до отримання нею 
щеплення.

Для вакцинації дітей про-
ти кашлюку на першому році 
життя можуть використовува-
тися вакцини проти кашлюку, 
дифтерії та правця як з ацелю-
лярним (АаКДП), так і з цільно-
клітинним (АКДП) кашлюковим 
компонентом. Для вакцинації 
вагітних застосовується вакцина 
АаКДП-М.

Рекомендації батькам
Для того щоб вберегти вашу 

дитину від кашлюку, вона пови-
нна отримати рекомендований 
курс щеплень. Якщо у вашій сім'ї 
є старші діти і ви плануєте по-
повнення, пам'ятайте, що старші 
діти, які не отримали всі щеплен-
ня від кашлюку, несуть загрозу 
немовляті. 

Якщо вашій дитині поста-
вили діагноз «кашлюк», ви по-
винні дотримуватися правил, 
які полегшать перебіг хворо-
би, а саме:

1. Дитина повинна перебувати у 
тихій мало освітленій кімнаті.

2. Не турбуйте малюка зайвий 
раз.

3. Постійно провітрюйте кім-
нату.

4. Годувати хворих дітей слід 
малими порціями, після на-
паду кашлю.

5. Бережіть дитину від впливу 
подразників, що провокують 
напади кашлю. 
Важливо не залишати дитину 

під час нападу на самоті. Коли він 
почався, потрібно посадити дити-
ну на коліна та тримати, трішки 
нахиливши вперед. Ви повинні 
бути з дитиною поруч, поки вона 
не почне рівномірно дихати після 
кашлю. Спіть з дитиною в одній 
кімнаті, щоб під час нападу каш-
лю бути поруч. 

Батьки повинні вміти визна-
чати частоту серцебиття, дихан-
ня, тривалість нападу кашлю та 
дотримуватися рекомендацій 
лікаря.

Захистіть своїх дітей 
від важкої хвороби та 
ускладнень – робіть усі 
щеплення за календа-
рем!

Бережіть себе та будьте 
здорові! 

Відділ комунікації, організаційної 
та інформаційно-роз’яснювальної 

роботи ДУ «Житомирський облас-
ний центр контролю та профілак-

тики хвороб МОЗ України»

Предіабет – що це
та як розпізнати загрозливий стан

Діна Крилова

Цукровий діабет – це одна 
з наймасштабніших проблем 
охорони здоров’я. За даними 
Всесвітньої організації охоро-
ни здоров’я (ВООЗ), кількість 
хворих на недугу зросла вдвічі 
за останні 40 років.

Чи можна запобігти розвитку цього 
підступного захворювання у себе в май-
бутньому? Так! Однозначно. Якщо вчасно 
звернути увагу на певні симптоми, зміни в 
аналізах і покращити спосіб життя.

Партнери МОЗ, команда платформи 
доказової інформації про здоров’я «Бережи 
себе» розповідає, що таке предіабет, як 
його вчасно розпізнати та що робити, щоб 
хвороба не розвинулась далі.

Що таке предіабет
Предіабет – це стан, коли людина має 

підвищений рівень цукру в крові, але 
нижчий за рекомендований поріг для діа-
гностики цукрового діабету (ЦД). Термін 
«предіабет» не є повноцінним діагнозом і 
використовується замість медичних тер-
мінів «порушення глікемії натщесерце» та 
«порушення толерантності до вуглеводів».

Відповідно до критеріїв Міністерства 
охорони здоров’я України (МОЗ) норма цу-
кру в крові з вени становить до 6,0 ммоль/л 
включно. 

Якщо цей показник коливається від 6,1 
до 7 ммоль/л – лікар може діагностувати 
порушення глікемії натщесерце. 

У випадку, якщо показник – в межах 
від 7,8 до 11,1 ммоль/л у разі вимірювання 

цукру після їди або проведення глюко-
зотолерантного тесту – це свідчить про 
порушення толерантності до вуглеводів.

Згідно з актуальними рекомендаціями 
Американської діабетичної асоціації (ви-
знані на міжнародному рівні), предіабет 
діагностується, вже коли цукор натще-
серце становить від 5,6 ммоль/л. Проте 
важливо пам’ятати: хвороба або стан не 

діагностуються лише за одним показни-
ком.

Чому виникає предіабет
На рівень цукру в крові впливають 

такі фактори:
• спосіб життя, зокрема незбалансоване 

харчування, низька фізична активність, 
дефіцит сну;

• спадковість (наявність діабету в близь-
ких родичів);  

• супутні захворювання (ендокринні, 
серцево-судинні та інші);

• приймання деяких медикаментів;
• стрес.

Ознаки, на які слід звернути увагу:
• відчуваєте голод і спрагу більше, ніж 
зазвичай;

• частіше ходите в туалет;
• маєте надмірну вагу та ожиріння; 
• відчуваєте, що стали менш продук-
тивними;

• рани загоюються повільніше. 

Досить часто симптоми предіабету 
є не досить вираженими. І підвищений 
рівень цукру в крові є випадковою зна-
хідкою під час щорічного «чекапу» або ж 
обстеження супутнього захворювання. 
Саме тому планові обстеження – правиль-
ний і необхідний крок, щоб не проґавити 
захворювання. 

То як можна підтримати здоров’я 
та уникнути розвитку предіабету 
в більш загрозливий стан?

Перший та найдієвіший крок до оду-
жання, як і у випадку з діабетом, – це зміна 
способу життя:

• збалансоване  харчування,
• щоденна фізична активність,
• здоровий сон не менше ніж 7 годин 

на добу,
• відмова від куріння та вживання ал-

коголю.
Найчастіше корекції способу життя ви-

стачає, проте іноді лікар може призначити 
додаткові препарати з огляду на аналізи.

Бережіть себе та своє здоров’я!
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Гороскоп на тиждень 24 квітня - 30 квітня Куточок ГОРОДНИКА

Смачного!

Різне

ОВЕН
Непростий, але ці-

кавий тиждень для вас. 
Це час самовираження, 

що дасть поштовх змін. Нама-
гайтеся якісно попрацювати і 
добре відпочити!

ТЕЛЕЦЬ
Тиждень єднання 

з сім'єю та корінням. 
Головне зараз не ухвалювати 
швидких рішень, а до всього 
підходити з головою. 

БЛИЗНЮКИ
Намагайтеся біль-

ше часу проводити на-
одинці із собою. Надзвичайно 
корисні: медитації, здорова їжа, 
догляд за тілом та емоційним 
станом.

РАК
Подумайте про всі 

сфери свого життя, яка 
з них потребує найбіль-

шої уваги? Можливо, є перекіс 
енергій і потрібно переглянути 
свій підхід. 

ЛЕВ
Лідерські якості, 

харизма та творчий та-
лант дозволять рвонути вперед 
і обійти всіх своїх конкурентів. 
Сильний час для перезаванта-
ження, нових починань.

ДІВА
На початку тижня 

ви можете відчути, що 
важко йти вперед, але це необ-
хідно. За бажання зможете гори 
зрушити. Чудова можливість за-
палити життя!

ТЕРЕЗИ
Будуйте плани на 

тиждень правильно та 
отримуйте максимум із можливо-
го! Не відкладайте нічого на потім, 
пам̀ятайте про сімейні цінності.

СКОРПІОН
Найімовірн іше, 

життєві обставини чи 
давній партнер поставить вас 
перед непростим вибором. Але 
ви інтуїтивно розумієте, чого ж 
дійсно хочете.

СТРІЛЕЦЬ
Стаєте схильні до 

емоційних коливань 
і перепадів настрою, що може 
впливати на вашу активність і са-
мопочуття. Тримайте себе в руках!

КОЗОРІГ
Схильні чекати біль-

ше, ніж реальна можли-
вість отримати насправді, тому 
краще не варто обнадіюватися. 
Може відчуватися нестача сил 
та мотивації.

ВОДОЛІЙ
Стикаєтеся з труд-

нощами у плануванні 
та здійсненні завдань.  Настав 
той час, коли треба вчитися роз-
раховувати лише на себе.

РИБИ
Гарний час для пере-

гляду взаємин із людьми 
загалом, поганий – для вкладен-
ня фінансів та великих купівель. 
Спробуйте розібратися у всьому, 
що вам цікаво.

Джерело: ТСН
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Як швидше отримати вро-
жай солодких і соковитих 
огірків: прості поради

ЯК ВИРОСТИТИ ХОРОШІ 
ОГІРКИ.

Огірки – це одна з найпо-
пулярніших овочевих куль-
тур. Вони багаті на вітаміни та 
мінерали, а також є чудовим 
джерелом води й клітковини. 
Але як і будь-які інші рослини, 
огірки потребують певних умов 
для росту і розвитку. Якщо ви 
хочете отримати ранній уро-
жай огірків, то вам необхідно 
дотримуватися кількох простих 
порад.

Виберіть відповідне міс-
це для посадки огірків. Вони 
люблять сонячні місця, тому 
виберіть ділянку з хорошою 
освітленістю. Також переко-
найтеся, що ґрунт на цій ді-
лянці досить родючий і добре 
дренований.

Підготуйте ґрунт. Огір-
ки люблять пухкий і родючий 
ґрунт, тому перед посадкою 
рослин добре його прополіть 
і внесіть органічні добрива. Та-

кож можна додати трохи піску 
для поліпшення дренажу.

Виберіть відповідний 
сорт огірків. Існує безліч 
різних сортів огірків, але для 
отримання раннього врожаю 
найкраще вибирати ранньос-
тиглі сорти. Вони зазвичай 
дозрівають за 50-60 днів після 
посадки.

Дотримуйтесь правиль-
ного режиму поливу. Огірки 
потребують вологого ґрунту, 
тому регулярно поливайте їх, 
особливо в період цвітіння і 
плодоношення. Але не пере-
старайтеся: надмірна кількість 
вологи може призвести до гнит-
тя коренів.

Захистіть рослини від 
холоду. Огірки не виносять 
низьких температур, тому якщо 
ви живете в холодному регіоні, 
рекомендується вирощувати їх 
у теплиці або використовувати 
укриття у вигляді плівки або 
агроволокна.

Підгодовуйте рослини. 
Огірки потребують поживних 
речовин для росту і розвитку, 
тому регулярно підгодовуйте їх 
органічними або мінеральними 
добривами.

Проводьте обрізку. Щоб 
стимулювати ріст і розвиток 
рослин, рекомендується про-
водити обрізку бічних пагонів 
і зайвого листя.

Боріться зі шкідниками 
та хворобами. Огірки можуть 
піддаватися нападу різних 
шкідників і захворювань.

Чим обробити троянди 
навесні, щоб вони багато  
і довго цвіли

Після зими королеві квіт-
кового саду особливо потріб-
на ваша турбота.

З приходом весни садівники 
починають активні роботи з до-
гляду за трояндами. Експерти 
рекомендують провести низку 
процедур, щоб рослини наси-
тилися здоров'ям і радували око 
протягом усього сезону.

Окремо розповімо про об-
робку від шкідників. Це найваж-
ливіший пункт нашої добірки з 
догляду за трояндами.

ЗАБЕРІТЬ УКРИТТЯ
Перше, що потрібно зро-

бити, це зняти укриття. Після 
зими троянди потребують по-
ступового звикання до світла і 
повітря.

Спочатку слід частково від-
крити квіти, а потім повністю 
прибрати укриття, коли мине 
загроза заморозків.

ОБРІЖТЕ
Важливо видалити всі по-

шкоджені та засохлі гілки, щоб 
стимулювати ріст нових пагонів.

Обрізку слід проводити го-
стрим інструментом, захоплю-
ючи трохи здорової тканини.

ОБРОБІТЬ ВІД ХВОРОБ 
ТА ШКІДНИКІВ
Найцінніша порада – об-

робка троянд від грибкових 
захворювань і шкідників.

Найкраще, якщо встигнете 
зробити обробку до того, як 
з'являться бруньки. У такому 
разі квіти можна сміливо об-
прискувати мідним купоросом.

Купорос працює навіть за 
нульової температури. А рецепт 
розчину простий – 50 г мідного 
купоросу розвести в 1 л гарячої 
води, потім долити холодної 
води до об'єму 5 л.

Блакитний розчин відмінно 
бореться з хворобами квітів і 
при цьому простий у викорис-
танні, на відміну від бордоської 
рідини, яку треба проціджу-
вати.

Обробіть троянду розчином 
купоросу, не шкодуючи засо-
бу, а через два тижні повторіть 
процедуру.

Джерело: Ukr.Media

Як засолити оселедець вдома у рідкому маринаді
Інгредієнти: 2 шт. свіжомороженого оселедця, 

500 мл води, 2 ст. л. солі, 1 ч. л. цукру, 2-3 горошини 
духмяного перцю. 

• Розморозьте 2 оселедці. Засолювати можна як 
цілий оселедець, так і вже чищений. Якщо хочете 
почистити одразу, то видаліть з них нутрощі та, за 
бажанням, відріжте голови та хвости з плавниками. 

Видаліть внутрішню плівку. Промийте рибу під 
проточною водою та висушіть паперовим рушником.

• Підігрійте 500 мл води, додайте в неї 1 ч. л. 
цукру, 2 ст. л. солі, 2-3 горошини духмяного перцю та 
перемішайте, щоб сіль та цукор розчинилися. Охо-
лодіть воду зі спеціями до кімнатної температури.

• Викладіть рибу в скляну ємність, наприклад 
велику банку або скляний харчовий контейнер.

• Залийте рибу маринадом, закрийте банку та 
залиште постояти 10-12 годин у холодильнику. Не 
рекомендую залишати її на балконі у холодну пору, 
адже температура та вологість там можуть сильно 
коливатися. Переверніть рибу на інший бік та за-
лиште маринуватися ще на 10-12 год.

• Засолений оселедець дочистьте від кісточок та 
хребта, розберіть на філе та подавайте, за бажанням, 
заправивши рослинною олією з лимонним соком 
та свіжою зеленню.

Салат з редискою та зеленню
Інгредієнти: 300 г салату Айсберг, 100 г редиски, 

4 пера зеленої цибулі, 3 гілочки петрушки, сіль та 
перець до смаку. Для заправки: 1 яєчний жовток, 1 ч. 
л. білого винного оцту, 2 ст. л. оливкової олії.

• Салат помийте, порвіть листя руками і викла-
діть в салатник. Редис помийте, поріжте тонкими 
кружечками і теж викладіть в салатник разом з 
подрібненою зеленню петрушки і цибулею.

• Приготуйте заправку: в невеликій ємності 
змішайте всі інгредієнти до однорідного стану. 
Зручніше за все це зробити в невеликій банці, за-
ливши в неї всі складові соусу, закрити кришкою і 
добре струснути.

• Заправте салат соусом, додайте сіль і перець 
за смаком.

• Якщо соус з жовтком та винним оцтом здається 
вам надто екзотичним, заправте салат звичайною 
оливковою олією холодного віджиму або запашною 
соняшниковою олією.

Джерело: klopotenko.com
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Споживачу

ОГОЛОШЕННЯ
ВТРАЧЕНИЙ ДИПЛОМ ЗА СПЕЦIАЛЬНIСТЮ 
"ПРОМИСЛОВИЙ ДИЗАЙН", ВИДАНИЙ 
ЖИТОМИРСЬКИМ ТЕХНОЛОГIЧНИМ 
КОЛЕДЖЕМ, НА IМ`Я КОЗЄНЄВА  
МИКОЛИ ЮРIЙОВИЧА У 2007 Р.,  
ВВАЖАТИ НЕДIЙСНИМ.

Житомирський 
районний ТЦК та СП 

запрошує  
на службу  

за контрактом
Для проходження військової 

служби за контрактом в ЗСУ 
звертайся до Житомирського 

районного ТЦК та СП за адресою: 
м. Житомир, вул. Тараса Бульби-
Боровця, 21, тел.: 093 868 52 30.

067 412-89-81

Цікаві факти про вітер

• Вітер виникає через не-
рівномірний розподіл атмос-
ферного тиску. Він завжди спря-
мований від зони високого тиску 
до зони низького тиску.

• Які синоніми ви можете 
підібрати до слова вітер: ураган, 
шторм, тайфун, бриз… Є ще му-
сони й пасати.

• Мусони – можуть тривати 
навіть кілька місяців. Зазвичай 
дмуть у тропічних районах і пе-
ріодично повторюються кілька 
місяців у році. Ці потоки мають 
різко виражений напрямок руху.

• Пасати – можуть дути без-
перервно цілий рік. Постійні 
по силі та напрямку, ці потоки 
допомагають вітрильникам у 
прокладанні маршруту. Завдяки 

спеціальним картам прокласти 
його не становило жодних про-
блем морякам між Новим Світом 
та Європою навіть у давнину. Ще 
Колумб звіряв по них шлях.

• Найшвидший на Землі ві-
тер створив циклон «Олівія» у 
1996 році, Австралія. Вітер дув 
зі швидкістю 408 км/год. Для по-
рівняння – у середньому боліди 
Формули-1 розвивають швидкість 
до 310–330 км/год.

• У Берліні є Музей вітру. 
Він присвячений вітру й техніч-
ній еволюції отримання з нього 
енергії.

• Вітер буває не тільки гори-
зонтальним, але і вертикальним. 
Однак сила його в сотні разів мен-
ша за горизонтальну.

• Можна подумати, що во-
лодарем найсильніших вітрів у 
Сонячній системі є найбільша 
планета – Юпітер. Але ні, це 
звання в нього відібрав менший 
за розмірами Нептун. Куди там 
«Олівії» до нептуніанського ві-
тру, що здатен розігнатися до 
600 м/сек (понад 2000 км/год).

• Найлютіший вітер дме 
в Антарктиді. Швидкість його 
не рекордна (60 км/год), але він 
поєднується з 50–60 градусним 
морозом.

• Вітер допомагає людині 
виробляти електрику, не за-
бруднюючи атмосферу й не ви-
користовуючи атомну енергію. 
У 2010 році за допомогою вітру 
у світі було вироблено 2,5% всі-

єї електроенергії. Найбільше 
її було вироблено у 2011 році 
в Данії – 28 % від усієї данської 
електрики.

• Завжди бажайте попутного 
вітру морякам і мандрівникам. 
І ніколи – стрибунам із трамп-
ліна! Зустрічний вітер створює 
перед гірськолижником пові-
тряну подушку, що допомагає 
йому довше утриматися в повітрі 
і пролетіти більшу відстань. 

• У США між Скелястими 
горами й Аппалачами регу-
лярно спостерігається най-
більша кількість торнадо. 
Ця територія, переважно роз-
ташована в штатах Техас, Канзас і 
Оклахома, неофіційно отримала 
назву «Алея торнадо».

• Смерч приносить людям 
смерть і руйнування. Але бува-
ють і справжні чудеса. У 1923 
році в американському штаті 
Теннессі смерч буквально здер 
дах, стелю та стіни сільської 
хати. Мешканці, що сиділи в 
цей час за столом, не отримали 
й подряпини!

• У 1979 році життя однієї 
жінки видалося настільки неми-
лим, що вона вирішила звести з 
ним рахунки. Забралася на 86-й 
поверх Емпайр Стейт Білдінг і зі-
стрибнула вниз. Але тут дмухнув 
вітер, та так сильно, що заніс її на 
карниз 85-го поверху. Суїцид за-
кінчився лише переломом стегна.

• Вітер допомагає твари-
нам уникнути небезпеки. 
Звірі відчувають запах завдяки 
гострому нюху й потокам пові-
тря, коли вітер дме від мисливця 
до тварини.

• При будівництві і проєкту-
ванні завжди враховується роза 

вітрів. Це графік-діаграма, по-
будована завдяки багаторічним 
спостереженням за напрямком 
і силою повітряного потоку в 
різних місцевостях.

• До речі, злітно-посадкові 
смуги конструктори проєктують 
строго по розі вітрів.

• Що таке бриз? Часто на 
відпочинку ви відчували його на 
собі. Легкі теплі пориви утворю-
ються внаслідок перепаду тиску 
між морем і теплим узбереж-
жям. Прохолодне повітря з моря 
йде на сушу, а тепле від суші 
назад. Ось і утворюється бриз.

• Силу вітру використовують 
для розваг і в багатьох видах 
спорту: сноукайтинг, дельта-
планеризм, вітрильний спорт, 
парапланеризм, серфінг…

• Інструмент, який визначає 
й оцінює швидкість вітру і його 
напрямок, називається анемо-
метром.

• «Депресія» – так назива-
лася безвітряна область навколо 
екватора, де вітрильні кораблі 
зазвичай застрявали на декілька 
тижнів. Звідси виникла і фраза 
– перебувати в депресії, значить 
«в занепаді».

• Вітер переносить на тривалі 
відстані пил і пісок з одного міс-
ця на інше. Так, наприклад, пус-
теля Сахара через суху та вітряну 
погоду поступово переноситься 
на захід континенту. А потоки 
пилу із Сахари можуть досягати 
південного сходу Північної Аме-
рики – Флориди. Через посуху в 
Африці пилу, який переноситься 
вітром по всьому світу, щороку 
стає дедалі більше.

Джерело: tut-cikavo.com


